## ПОЛОЖЕНИЕ

# о стипендии Первого Президента Республики Саха (Якутия) Михаила Ефимовича Николаева "ЗНАНИЕМ ПОБЕДИШЬ"

## І.Общие положения

1.1. Стипендия "Знанием Победишь" учреждена Первым Президентом Республики Саха (Якутия) Михаилом Ефимовичем Николаевым и присуждается учащимся, студентам, педагогическим работникам, деятелям культуры и искусства в целях повышения качества образования и воспитания, стимулирования творческого труда педагога и учащегося.

Претендентом на стипендию "Знанием Победишь" могут быть:

- учащиеся общеобразовательных школ, учреждений дополнительного образования детей, проявившие выдающиеся способности в учебной, учебно-исследовательской деятельности по итогам республиканских, межрегиональных, российских, международных олимпиад, смотров, конкурсов;
- учителя общеобразовательных школ, педагоги учреждений дополнительного образования, преподаватели прфессиональных учебных заведений подготовившие победителей республиканских, межрегиональных, российских, международных олимпиад, смотров, конкурсов физико-математического, технического и естественно—научного направления, осуществляющие результативную научно-методическую работу;
- руководители образовательных учреждений, достигшие высоких показателей в организации учебно-воспитательного процесса, внесшие весомый вклад в развитие научно-исследовательской деятельности учащихся, студентов;
- российские и иностранные деятели образования, культуры и искусства, внесшие значительный вклад в развитие образования, культуры и искусства.

# II. Порядок отбора претендентов на стипендию

- 2.1 Для формирования контингента претендентов на стипендию "Знанием Победишь" создается отборочная комиссия при ГАУ ДО РС(Я) "Малая академия наук Республики Саха (Якутия)". Количественный и персональный состав комиссии утверждается Учредителем стипендии по представлению Председателя форума.
- 2.2. Кандидаты на получение стипендии "Знанием Победишь" выдвигаются ученическими и педагогическими советами образовательных учреждений в срок до 1 октября.
- 2.3. Претенденты на стипендию "Знанием Победишь" могут приглашаться отборочной комиссией для личного участия в открытом конкурсе.
- 2.4. Открытый конкурс претендентов на стипендию "Знанием Победишь" проводится в рамках Дней науки и образования, организуемых ежегодно 11- 13 ноября на базе Форум "Ленский край". Программа включает публичные лекции и выступления стипендиатов предыдущих лет.
- 2.5. Претендент лично участвует во всех программных мероприятиях Дней науки и образования и имеет право пригласить для участия одного участника родителя, учителя, научного руководителя, одноклассника по своему усмотрению.

## III. Порядок проведения конкурса

3.1 Конкурс претендентов на стипендию "Знанием победишь" проводится в очнозаочной форме.

- 3.2. Из числа представленных кандидатов на соискание стипендии "Знанием Победишь" отборочная комиссия выбирает открытым голосованием кандидатов с наиболее высокими результатами.
- 3.3. Итоги голосования членов отборочной комиссии объявляются в средствах массовой информации не позднее 10 ноября.

# IV. Порядок вручения стипендии

- 4.1. Размер и количество стипендий "Знанием Победишь" устанавливаются ежегодно не позднее 01 октября.
- 4.2. Стипендия "Знанием Победишь" вручается Учредителем стипендии Первым Президентом Республики Саха (Якутия) М.Е.Николаевым 13 ноября во время Дней науки и образования.
- 4.3. Обладателю стипендии вручается нагрудный и настольный знаки, на которых отчеканены слова "Scientia vinces. Знанием победишь. От Первого Президента М.Е.Николаева".
- 4.4. Все лауреаты стипендии во время Дней науки и образования обязаны прочитать актовые лекции или провести мастер-классы для участников Дней науки и образования.

# V. Оформление документации

- 5.1. По материалам представления, отбора и вручения стипендии оформляется соответствующая документация.
- 5.2. В составе отборочной комиссии выбирается секретарь комиссии. В обязанности секретаря комиссии входит организация своевременного оповещения и оформления документов.
- 5.3. Открытый конкурс проводится в форме публичного выступления претендентов на стипендию "Знанием победишь" на определенные темы по проблемам развития человечества, природы, общества, образования и науки. Условия проведения и темы выступлений будут публиковаться в средствах массовой информации и доводиться Общественной стипендиальной комиссией до каждого претендента за 1 месяц до конкурса.

# STATUTE of the

## SCIENTIA VINCES

(Through Knowledge, We Win) the First President of the Republic of Sakha (Yakutia) His Excellency Mikhail Efimovich Nikolaev Stipend

#### **I.General Provisions**

1.1. The Scientia Vinces (Through Knowledge, We Win) stipend, hitherto referred as Stipend, was established by the First President of the Republic of Sakha (Yakutia) His Excellency Mikhail Efimovich Nikolaev, hitherto referred as the Founder, and is awarded to school students, students, teachers, educators, expert in arts and culture and artists in order to improve the quality of education and upbringing and to stimulate creative work of a teacher and a student.

The following applicants are eligible for the *Scientia Vinces* (Through Knowledge, We Win) stipend:

- students of general education schools, institutions of additional education for children, who have shown outstanding abilities in educational and research activities based on the results of regional, interregional, country-wide and international subject olympiads, reviews and competitions;
- teachers of general education schools, teachers of institutions of additional education for children, teachers of professional educational institutions, who trained the winners of regional, interregional, country-wide and international subject olympiads, reviews and competitions in physics, mathematics, engineering and natural sciences, and whose activities were resulted in effective implementation of scientific and methodological work:
- heads of educational institutions who have achieved high levels in the organization of the educational processes, who have made a significant contribution to the development of the student research activities;
- Russian and foreign educators, culture and art experts who made a significant contribution to the development of education, culture and art.

# II. Nomination procedure

- 2.1 For the formation of a contingent of applicants for the scholarship "Knowledge Will Win" a The selection committee set up by the Sakha Junior Science Academy of the Republic of Sakha (Yakutia), a state autonomous educational establishment of the Republic of Sakha (Yakutia), hitherto referred as the Academy, forms the pool of candidates for the nomination short list. The Founder sets up the Public Nomination Committee, hitherto referred as the Committee. The number of its member, personal composition of the committee and the terms of their participation in the committee is approved by the Founder. The Public Nomination Committee selects the nomination short list for the Founders approval one calendar month before the award ceremony date.
- 2.2. Candidates for the Stipend are nominated by student and pedagogical councils of educational institutions before October 1.
- 2.3. Any of the eligible persons may be invited by the Academy for personal participation in an open nomination procedure.

- 2.4. The Committee conducts an open nomination procedure during annually held the Festival of Science week. The open nomination procedure program includes public lectures and performances of fellows from previous years.
- 2.5. The applicants may personally participates in all program activities of the Festival of Science and has the right to invite one other participant to take part in the procedure a parent, teacher, supervisor, classmate, at their discretion.

### III. Nomination Short List Selection Procedure

- 3.1 Nomination Short List Selection Procedure may be conducted in person and in absentia of the nominated person.
- 3.2. The Committee selects the candidates for the Nomination Short List by an open vote with preference to the candidates shown the highest scores.
- 3.3. The vote results of the Committee after approval by the Founder announced no later than the end of first week of the month of November.

## IV. The Award Procedure

- 4.1. The size and number of Stipends will be established annually no later than the first of October.
  - 4.2. The Stipend is awarded by the Founder on the 13 of November.
- 4.3. The Stipend holder is awarded the medal and the table medal on which the words "Scientia vinces". Through Knowledge, fom the First President M.E.Nikolaev" engraved. Scientia vinces is written in Latin letter. The rest of the engraving is done in Russian.
- 4.4. All the newly selected Stipend holders during the Festival of Science are obliged to give lectures or hold master classes for participants of the Festival of Science.

## V. Records and documentation

- 5.1. Based on the materials of the submission, selection and presentation of the Stipend, the relevant documentation is drawn up.
- 5.2. The secretary of the Committee is selected from the members of the Committee. The duties of the secretary of the Committee include the organization of timely notification and conduct of the proper paperwork.
- 5.3. An publicly open nomination procedure is held in the form of a public lectures delivered by the applicants on topics of the human development, nature, society, education and science. The terms and conditions of their lectures will be published in mass media outlets and communicated to the Committee before to each applicant one calendar month before the public open selection procedure.